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سربند ۲۰۰ ساله رو به انقراض

به  ایلامی  زنان  که  است  سربند  نوعی  »هَبرَ« 
دور سر خود می بستند اما این پوشش دیگر مورد 
میانسال  زنان  شاید  و  نیست  زنان  این  استفاده 
زنان  یا  و  عزا  و  عروسی  چون  مراسم هایی  در 

عشایرنشین »هَبرَ« به سر ببندند.
سجاد نظری ـ کارشناس ثبت آثار ناملموس 
اداره میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
این نوع پوشش به ایسنا  ـ درباره  ایلام  استان 
معرف  واقع  در  ایلامی  زنان  پوشاک  گفت: 
شخصیت، منزلت و جایگاه زن و حتی نشانگر 
سن و تا حدودی هویت قومی است. در گذشتۀ 
نه چندان دور و در حال حاضر در برخی نقاط 
مخمل  دورافتاده، جنس  روستایی  و  عشایری 
بالاپوش های  روی  قروشی  آویزهای  و  لباس 
زنان معمولا نشانه ثروتمندی و همین طور تعلق 
به خانواده طبقه بالای جامعه، به ویژه از نظر 
اقتصادی بوده است. تعیین قدمت »هبر« در 
استان ایلام نیز به دلیل نبود منابع تاریخی در 
دقیق  به صورت  دور  خیلی  سده های  خصوص 
امکان پذیر نیست، اما با تکیه  بر برخی از منابع 
و اسناد تاریخی، قدمت آن به بیش از ۲۰۰ سال 

می رسد.
او با بیان این که برای حفظ و صیانت »هبر«، 
مهارت بافت آن در تاریخ آبان سال ۱۴۰۱  و به 
شماره ۲۷۰۰ در فهرست میراث ناملموس کشور 
از  سربند  نوعی  کرد:  اظهار  است،  شده  ثبت 
جنس مخمل معمولا به رنگ سیاه و سه گوش 
استفاده  هم  چهارگوش  گذشته  در  که  است 
می شده است. برای استفاده از »هبر« حتما باید 
ابتدا روسری از جنس گلونی روی سر انداخته و 
بعد هبر را به دور سر ببندند. »هبر« از جنس 
نوع  باشد.  باید  اعلا  و  و درجه یک  نرم  مخمل 
بافت  نامرغوب آن زود خراب می شود و چون 
آن زحمت زیادی دارد، بهتر است از نوع درجه  
یک مخمل استفاده شود. ریشه ها هم  بستگی 
به سلیقه اشخاصی که آن را می پوشند، کوتاه و 
یا بلند در نظر گرفته می شود. بافت ریشه ها به 
آموزشی تخصصی نیاز دارد، چون باید با ظرافت 
خاصی به شکل منظم و یکدست بافته شود. 
برای صیانت از این میراث باید مهارت بافت آن 

مستند و آموزش داده شود.  
نظری همچنین گفت: زنان کرُد، موی خود را 
به صورت تابیده و پیچیده در اصطلاح کردی )چتر( 
یا )چتری( آویزان می کردند و بعد گلونی را به شکل 
روسری سه گوش روی سر انداخته و بعد هبر را 
و  زمان  و  جایگاه  به  بستگی  می بندند.  سر  دور 
موقعیت، گاهی از گلونی رنگارنگ و گاهی از گلونی 
یکدست مشکی استفاده می کردند. در مراسم های 
عروسی و در زمان عادی از گلونی رنگارنگ و در 
مراسمات ختم و عزا از گلونی یکدست مشکی زیر 

»هبر« استفاده می شده است.

 روایت رضا بابک از شکست
سرداران

رضا بابک نمایشنامه »راز شکست فاتحان« را 
نمایشنامه خوانی می کند.

این بازیگر و کارگردان تئاتر گرچه سال هاست 
نمایشی را روی صحنه نبرده، اما هر زمان فرصتی 
دست داده با برگزاری یک جلسه نمایشنامه خوانی، 

در تئاتر حضور پیدا کرده است.
به گزارش ایسنا، او فردا ـ شنبه سوم تیرماه ـ نیز 
نمایشنامه »راز شکست فاتحان« را در عمارت خانه 

تئاتر روخوانی می کند. 
و  یادگاری است  اکبر  نوشته  نمایش  این  متن 
شهره سلطانی و ناصر آویژه نیز در کنار رضا بابک، 

این نمایشنامه را نقش خوانی می کنند. 
نمایشنامه ای  که  فاتحان«  شکست  »راز 
مونولوگ محور است، روایتی کابوس وار از شکست 
تصویر  به  را  جنگ  در  فاتح  نظامیان  و  سرداران 

می کشد.
جلسات  افتتاحیه  عنوان  به  جلسه  این 
نمایشنامه خوانی انجمن بازیگران ساعت ۱۸ فردا ـ 
شنبه سوم تیرماه ـ در سالن استاد عباس جوانمرد 
در عمارت خانه تئاتر به نشانی: خیابان سمیه، بعد 
)ویلا(، شماره ۲۶۰   نجات اللهی  تقاطع خیابان  از 

برگزار می شود.
شازده  »هملت  نمایش  بار  آخرین  بابک  رضا 
دکتر  سالن  در   ۸۸ سال  را  دانمارک«  کوچولوی 
ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه 

برد.

احمدرضا اسعدی: 
کارهای کودکی که ساخته می شود 

زمخت است
با  که  تلویزیون  سینما،  پیشکسوت  بازیگر 
آثار کودک و نوجوان شناخته می شود، گفت: 
کارهای کودکی که ساخته می شود زمخت است؛ 
اما کودک درونم همچنان زنده  ۶۹ سال دارم 
را  کودکانه ام  ایمان  می خواهم  خدا  از  و  است 
حفظ کند. من مدیون سینما و تلویزیون کودک 

هستم.
پیشونی  ماه  و  دیو  با  که  اسعدی  احمدرضا 
)۱۴۰۲/۱۴۰۱- حسین قناعت( دوباره به سینمای 
با  وگو  گفت  در  بازگشت،  نوجوان  و  کودک 
خبرنگار سینمایی ایرنا، از حضور در این پروژه 
به عنوان تجربه ای خوب در کار کودک و نوجوان 
نام برد و افزود: دیو و ماه پیشونی توانست ارتباط 

خیلی خوبی با کودکان و نوجوانان برقرار کند.
علی  )سید  پیرمردها  مدرسه  بازیگر 
سجادی حسینی ۱۳۷۰( می گوید که ۶۹ سال دارد 
اما ایمانم کودکانه است. مراقب ایمان کودکانه ام 

هستم و حواسم به خودم هست.
این بازیگر سینما و تلویزیون کودک و نوجوان، 
تجربه های خود در این حوزه را مدیون ۲۸ سریال 
و ۱۸ سینمایی می داند و می گوید: با کودکان رشد 
کردم و اینکه چه چیزهایی از کودکان و نوجوانان 

یاد گرفتم برایم مهم است.
بازیگر ننه نقلی )پرویز صبری ۱۳۹۰( گفت که 
عشق کودکانه عشقی بلاعوض است و من در 
این ۴۰، ۵۰ سال کار، با کودکان به بلوغ راستین 
رسیدم و خیلی مراقبت می کنم تا به علم حضور 

برسم.
او خاطرنشان کرد: علم حضوری را که همان 
کشف شهود است در کودکان باید دید؛ کودکان 

سلطان این کار هستند.
۷ سال در مهد کودک کار کردم

بازیگر من بن لادن نیستم )احمد طالبی نژاد 
مهد  در  خود  کار  تجربه  به  همچنین   )۱۳۸۳
کودک اشاره کرد و گفت: ۷ سال در مهد کودک 
کار و از نزدیک با کودکان ارتباط برقرار کردم. 
باید کودکان را باور کنیم که صاحب علم حضور 

هستند.
به گفته این پیشکسوت سینما و تلویزیون، 
کارهایی که در حوزه کودک و نوجوان این روزها 
ساخته می شود کارهایی زمخت است و نمی تواند 

با دنیای کودکانه آنها ارتباط بگیرد.
 )۱۳۷۴ بدیعی  )مهستی  سعد  طالع  بازیگر 
واقعی  کارگردان های  که  است  ممکن  گفت: 
خالقان این گونه آثار باشند اما سینمای کودک 

فضای مختص خودش را دارد.
اسعدی از مسعود کرامتی، غلامرضا رمضانی 
و  سینما  پیشکسوتان  عنوان  به  بابک  رضا  و 
تلویزیون کودک و نوجوان نام می برد و تاکید 
دارد: دنیای کودک، دنیای شریفی است. این 
بدان معنا نیست که دنیای بزرگترها این چنین 
اعتباری نداشته باشد. به گفته دانته، هنرمند 

باید از اثر خود باردار شود.
بازیگر دنیای گم شده می گوید: سینما، تئاتر 
و تلویزیون کودک باید به سمت پیشکسوتان 
این عرصه بروند. من بیشترین کارهای خودم را 

مدیون کودک و نوجوان هستم.
با دستمزد خیلی کم کار کودک می گیرم

بازیگر ساحل دوستی داشتنی )۱۳۹۹( گفت: 
کار کودک را حتی با دستمزد خیلی کم می پذیرم. 
من  می کند.  اضافه  چیزهایی  من  به  که  چرا 

مدیون سینما و تلویزیون کودک هستم.
کودک  عرصه  پیشکسوتان  گفت:  اسعدی 
و نوجوان اعتبار سینمای ایران هستند و رجال 
وزارت ارشاد و تلویزیون شایسته است که سراغ 
اینها بروند و در آستانه جشنواره فیلم های کودک 

و نوجوان از آنها دعوت کنند.

یک تغییر مهم در جایزه »اسکار«
آکادمی علوم و هنرهای سینمایی اسکار حداقل 
مدت زمان اکران برای واجد شرایط شدن آثار در 

شاخه بهترین فیلم را افزایش داد.
به گزارش ایسنا به نقل از اسکرین، آکادمی 
قوانین جدیدی را از فصل آینده این جوایز اعمال 
خواهد کرد که بر اساس آن فیلم ها برای کسب 
شرایط لازم برای رقابت در شاخه بهترین فیلم 

حداقل باید ۴۵ روز اکران عمومی شوند. 
حمایت  برای  تلاش  راستای  در  تغییر  این 
آثار  میان  شدن  قائل  و  سینمایی  اکران  از 
ساخته شده برای اکران سینمایی و محصولات 

سامانه های نمایش  آنلاین گرفته شده است. 
پیش تر فیلم های سینمایی با شرط هفت روز 
مناطق  تجاری در سینماهای  و  متوالی  اکران 
فیلم  بهترین  اسکار  شرایط  واجد  تائید،  مورد 

می شدند.

خرداد(  )چهارشنبه ۳۱  روز  ایران،  عصر  گزارش  به 
نظارت بر شبکه نمایش خانگی از سوی شورای انقلاب 
فرهنگی به صداوسیما واگذار شد و ابراهیم رئیسی به 
عنوان رئیس شورای انقلاب فرهنگی چنین اقدامی را رقم 

زد که چند سال جای منازعه بوده است.
سینما،  در  فعال  بازیگران  و  هنرمندان  از  بسیاری 
تلویزیون و شبکه نمایش خانگی با انتشار یک استوری 
مشترک در شبکه های اجتماعی اعتراض خودشان به 

این تصمیم را نشان دادند.
پرستویی،  پرویز  کریمی،  نیکی  چون  چهره هایی 
شهرام  جاویدی،  نیما  مهدویان،  محمدحسین 
شاه حسینی، محسن کیایی، مهراب قاسم خانی، هدی 
زین العابدین، علی شادمان، آناهیتا افشار، ایمان صفا، 
مجید مطلبی، عباس جمشیدی فر، کامران حجازی، 
احسان ظلی پور، محمدرضا منصوری، امین حسین پور 
و... از جمله اعتراض کنندگان به این تصمیم رئیسی 

هستند.
آنها در این استوری نوشتند: پایان نمایش خانگی، 
با چراغ سبز رییس دولت، نمایش خانگی هم دست 
الکاری  این یعنی سونامی ممنوع  افتاد و  صداوسیما 

هنرمندان و پایان سرگرمی های مردم.
محمدمهدی اسماعیلی وزیر ارشاد، در مصاحبه ای با 
ایرنا گفته است که در این زمینه خوب اطلاع رسانی 
اساس  »بر  است:  داشته  تصریح  و  نگرفته  صورت 
مصوبه شورا تمام فعالیت ها و مجوزهایی که صوت و 
تصویر فراگیر صادر می کرد، از این به بعد این مجوزها 
را خارج از صوت و فراگیر و بدون استثناء توسط وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی صادر خواهد کرد.
یعنی تمام مجوزهایی که در حوزه صوت و تصویر 
فراگیر هر آنچه به فعالیت های فرهنگی، هنری، سینما، 
موسیقی، تئاتر، بازی و سرگرمی،  تبلیغات وغیره بوده، 

بر عهده این وزارتخانه است.«
قاعده  این  از  موضوع  دو  اینکه  بیان  با  اسماعیلی 
استثناء  شده است، گفت: »نخستین موضوع مربوط 
به پخش زنده تلویزیونی و اینترنتی است و دومی نیز 
به سریال های خانگی مربوط است که صوت و تصویر 

فراگیر نظارت آن را بر عهده گرفت.«
رسانی  اطلاع  درست  چیزی  چه  نمی دانیم  الان 
نشده است خود وزیر هم که می گویند شبکه نمایش 
خانگی به سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر داده شده است و سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی یا 
با اختصار »ساترا« یکی از نهادهای وابسته به صدا و 

سیمای جمهوری اسلامی ایران است!
این که همان نظارت صداوسیما بر نمایش خانگی 
است. واقعیت این است که شبکه نمایش خانگی و 
فرهنگی  محصولات  کننده  تولید  دو  هر  صداوسیما 
فعالیت  این عرصه  به عنوان ۲ رقیب! در  و  هستند 

دارند. 
و  پول خزانه دولت  به  آنها پشتش  از  یکی  اگرچه 
بیت المال گرم است ولی طرف مقابل به شکلی هزینه 
مختلف  شکل های  به  را  خود  محصولات  و  تولیدات 
)فروش ترافیک اینترنت، آگهی و تبلیغات، حق شارژ 
تامین  خصوصی  بخش  از   )... و  اسپانسر  کاربران، 

می کند. 
پرسش ساده و مهم این است که در میان دو رقیب 

که هرکدام سعی در جذب مخاطب دارند چگونه یکی بر 
فعالیت دیگری هم می تواند نظارت داشته باشد؟ 

مانند این است که بین دو تیم رقیب مثلا رئال مادرید 
مادرید  رئال  به  هم  را  بارسلونا  بر  نظارت  بارسلونا  و 
بدهند. البته این مثال بسیار خوشبینانه و با تخفیف 
و امتیاز دهی در نظر گرفته شده است والا اصلش این 
است که در بین دو تیم مثلا بارسلونا و پونفرادینا است 
که در لیگ دسته سوم اسپانبا دارد بازی می کند و الان 

بگویند نظارت بر بارسلونا را به پونفرادینا تیم داده اند!
اگر این تیم کارش را بلد بود یا امکاناتش را داشت 
حداقل باید در لالیگا )لیگ برتر فوتبال اسپانیا( حضور 
داشته باشد. حال این تیم دسته سومی باید نظارت کند 
که بارسلونا چه بازیکنانی بگیرید یا چه کسی سرمربی 

باشد و...!
مثال های قشنگی در زبان فارسی برای موقعیت پیش 
رو وجود دارد مثلا »کل اگر طبیب بودی سر خود دوا 
نمودی« یا »اگر بیل زن خوبی هستی، باغچه خودت 

را بیل بزن.«
با بودجه سالانه  این است که صداوسیما  واقعیت 
نزدیک به ۸ هزار میلیارد تومان و این درصد کم بیننده 
و افت مخاطب تنها کاری که برای شبکه نمایش خانگی 
را همسان خود  این است که آن  انجام بدهد  بتواند 

سازد.
فقط فکر کنید آن برنامه سازان و بازیگران و ... که در 
صداوسیما هیچ حضوری ندارند ولی در شبکه نمایش 
خانگی فعال هستند بر سبک و سیاق صداوسیما از 
شبکه نمایش خانگی هم حذف شوند. در واقع به شکلی 

انگار این پنجره باز شده به اسم نمایش خانگی را هم 
می خواهند ببندند.

از  یکی  برای  تبلیغاتی  اس  ام  اس  یک  دیروز 
سریال های یکی از پلتفرم ها منتشر شده بود که در 
برپا  برات  جهنمی  چه  ببین  بود:  نوشته  آن  ابتدای 

می کنم! و بعد تبلیغ سریال و ...
اما انگار برای نمایش خانگی قرار است چنین اتفاقی 
مخاطب  و  مردم  فقط  میان  این  در  و  بخورد  رقم 
محصولات ایرانی هستند که هر روز بیشتر از پیش به 

سمت محصولات غیر ایرانی هل داده می شوند.
ابزار  و  دلخوشی  تنها  عنوان  به  خانگی  نمایش 
سرگرمی  مردم و محل ارتزاق هزاران خانواده از صنف 
سینما است، چرا تمام سعیتان بر این است که آن را 
تعطیل کنید؟ اگر فکر می کنید با تعطیلی یا  منزوی 
ساختن نمایش خانگی مخاطبان به سمت دیدن 
برنامه های تلویزیون و صداو سیما برمی گردند سخت 

در اشتباهید.
مردم و مخاطب تنها انتخابی که برایشان باقی می ماند 
گرایش بیشتر به سمت تلویزیون های ماهواره ای و یا 

سریال ها و برنامه های دانلودی خارج از کشور است.
واکنش خانه سینما به مصوبه اخیر درباره نمایش 

خانگی 
خانه سینما درباره مصوبات اخیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی درباره نمایش خانگی بیانیه ای را صادر و از 
مسئولان درخواست کرد در این مورد تجدیدنظر کنند.

متن این بیانیه به نقل از رسول صدرعاملی سخنگوی 
هیات مدیره خانه سینما به این شرح است:

جامعه اصناف سینمای ایران براساس وظایف ذاتی 
و قانونی خود و برای شکل گیری مناسبات و مقررات 
کسب و کار مرتبط با اعضایش، اخبار تازه منتشر 
شده از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره 
نظارت در حوزه نمایش خانگی و مباحث مطرح شده 
در مورد صدور مجوز های سینمایی را مایوس کننده 
و مخالف پیشرفت اقتصاد هنرصنعت سینما می داند 
و انتظار دارد تا مقامات و نهاد های مسئول اصرار 
بر بنیان های دیرین و منسوخ را کنار گذاشته و بر 
اساس طراحی شیوه های نوین تنظیم گری، متناسب 
با مقتضیات معاصر و عرف پذیرفته شده جامعه، 

اقدام کنند.
افزایش فشار روانی به هنرمندان و تاکید بر صدور 
نمایش  آثار  بیشتر  مجوز های متعدد و سانسور های 
خانگی و سینمایی، تنها بحران های حوزه ی فرهنگ را پر 
رنگ تر می کند و باعث خواهد شد: شبکه های تلویزیونی 
و  مهاجرت سینماگران  تقویت شوند،  ایران  از  خارج 
تولید فیلم های خارج از قاعده افزایش یابد، فرصت های 
اقتصادی سینمای ایران از میان برود، بیکاری و فشار 
اقتصادی هنرمندان افزایش یافته و در نهایت مخاطبان 

ناامید و ناراضی شوند. 
خانه سینمای ایران می خواهد تا شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و هر نهاد مرتبط دیگر، ضمن تجدیدنظر و 
تصحیح مصوبات مربوطه برای تصمیم گیری در مورد 
مدیریت بر وضعیت هنرصنعت سینما و نمایش خانگی 
به دست اندرکاران متخصص حرفه ای و هنرمندان رجوع 

کند.

مدیرکل موزه های کشور از اصل بودن بیش از ۹۰ درصد اشیاء 
توقیفی از فرودگاه امام خمینی خبر داد و گفت: بیشتر اشیاء از 

حفاری های غیر مجاز در خوزستان بدست آمده.
به گزارش ایلنا، رئیس پلیس پیشگیری فراجا خبر انهدام باند 
بزرگ قاچاق اشیاء تاریخی و کشف سه هزار و ۶۸۰ شی عتیقه 
فرودگاه  پلیس  ماموران  توسط  مختلف  دوره های  به  متعلق 
بین المللی امام خمینی )ره( را تایید کرد. این اشیاء بسیار ماهرانه 
در داخل چمدان جاسازی شده بودند و در محتویات بار همراه دو 
نفر از مسافران که به مقصد یکی از کشورهای عربی درحال خروج 

از کشور بودند، توسط پلیس کشف و ضبط شدند. 
مرتضی ادیب زاده )مدیرکل موزه های کشور( در تشریح ویژگی های 
این اشیاء به ایلنا گفت: در این محموله ۳۶۸۰ قطعه اموال تاریخی 
و فرهنگی وجودداشت که به منظور قاچاق و خروج از کشور وارد 
فرودگاه امام خمینی شده بود و توسط پلیس فرودگاه توقیف شد. 
عمده اشیاء این محموله سکه های تاریخی هستند که بخش زیادی 
از آن ها را سکه های دوره اسلامی و سکه های قرون اولیه اسلامی از 
اموی گرفته تا عباسی دربرمی گیرد. تعدادی از اشیاء پیش از اسلام 

متعلق به دوره عیلامی نیز در این آثار دیده می شود. 
به گفته او، عمده اشیاء تاریخی و باستانی بدست آمده در این 
محموله؛ اصل هستند و شاید بتوان گفت کمتر از ۱۰ درصد این 
محموله تقلبی است که این آثار نیز به استادانه ترین شیوه جعل 
شده اند. در میان آثار کشف شده در این محموله قاچاق علاوه 
بر سکه، آثاری از جنس فلز و البته طلا و نقره نیز بدست آمد. 
دستبند طلا از دوره عیلامی، گوشواره، دستبند و انگشتر و حتا 
سکه های طلا از دوره ساسانی که شاخص هستند و از دوره شاپور 

اول هستند. حتا سکه هایی از دوره سلوکی، اشکانیان و ساتراپی های 
هخامنشیان در این محموله بود. دو مچ بند بسیار نفیس و منحصر 
به فرد احتمالا متعلق به هزاره اول قبل از میلاد نیز در این مجموعه 
وجود دارد. بر اساس بررسی محل ضراب خانه های سکه ها متوجه 
شدیم که عمده سکه های اموی مربوط به منطقه خوزستان است 
و اسامی ضراب خانه های شوش، رامهرمز و… بر روی این سکه ها 
دیده می شود.  مدیرکل موزه های کشور تصریح کرد: مجموعه ای از 
تعداد زیادی سکه عرب – طبری متعلق به دوره امرای طبرستان نیز 
در این محموله وجوددارد که عمده سکه ها از جنس نقره و سالم 
هستند و طرح های مختلفی از جمله عمر و سعید بر روی این 

سکه ها دیده می شود. 
او با اعلام  عدم اطلاع از چگونگی توقیف این محموله درپاسخ 
به این سئوال که آیا این اشیاء از حفاری های غیر مجاز بدست 
آمده اند یا دزدی هستند، گفت: از آنجایی که پلیس این اشیاء را به 
صورت بسته بندی در اختیار ما قرار داد تا کارهای کارشناسی آنرا 
انجام دهیم از این رو در جریان چگونگی توقیف و شرایط خروج و 
جاسازی آن ها در چمدان یا چیز دیگری نیستم اما همه این آثار 
حاصل حفاری های غیر مجاز هستند. اطلاعاتی درخصوص اینکه 
این آثار در کجا و توسط چه کسانی حفاری شده و بدست آمده، 
مجاز  غیر  حفاری های  حاصل  که  می دانیم  مشخصا  اما  نداریم 

هستند. 
مدیر کل موزه های کشور همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی 
برآنکه آیا گروه شناسایی شده و دستگیر شده در فرودگاه امام که 
درحال خروج چنین محموله ارزشمندی از آثار فرهنگی و تاریخی 
کشور بود، از سوی مسئولان و کارشناسان وزارت میراث شناخته 

شده است و اینکه آیا در جریان تعقیب و گریز و شناسایی این 
نمی شناسیم. حتا  را  این گروه  انجام شده، گفت: خیر  عملیات 
گروه های قبلی که تاکنون در حوزه قاچاق دستگیر شده اند را هم 
نمی شناختیم. اینگونه نیست که گروه هایی شناخته شده باشند و 
کماکان به فعالیتشان ادامه دهند. آنچه در فرودگاه امام اتفاق 
افتاد حاصل عملیات پیچیده ایست که توسط فراجا تحقق یافته. 
میراث فرهنگی نقش زیادی در این مهم نداشته و ما نیز ردی از 
این اشیاء نداشتیم. اگر اشیاء سرقتی می بود ما پیگیر می بودیم اما 
این اشیاء حاصل حفاری های غیر مجاز هستند که ما اطلاعی از 

آن نداریم. 
ادیب زاده همچنین از وجود آثار منحصر به فرد در این محموله 
خبر داد و گفت: دستبند نقره منقوش متعلق به هزار اول قبل 
از میلاد بسیار شاخص هستند و جفت هستند. دستبند طلایی 
عیلامی هم داریم که شبیه به آثاری است که در رامهرمز بدست 

آوردیم.
مدیرکل موزه های کشور باتایید ارزشمند بودن این محموله آماری 

از ارزش ریالی آن ارائه نداد. 
به گفته او، این آثار همچون سایر اموال توقیفی که در سال 
جاری داشتیم در نمایشگاهی به نمایش درخواهد آمد اما زمان آن 
هنوز مشخص نیست. آثاری که قابلیت نمایش داشته باشند و به 
شرط ظرفیت استان برای نمایش، در محلی که احتمال می دهیم 
در آن بدست آمده باشد به نمایش درخواهد آمد. البته که باتوجه 
به آنکه بخشی از اموال مربوط به منطقه خوزستان است، به محض 
این موزه  به  آثار  این  راه اندازی موزه منطقه ای خوزستان، عمده 

منتقل خواهند شد.

مصوبه اخیر مبنی بر نظارت صدا و سیما بر تولیدات شبکه نمایش خانگی واکنش برانگیز شد

وی گلوی شبکه نمایش خانگی پای صدا و سیما ر
نظارت بر شبکه نمایش خانگی از سوی شورای انقلاب فرهنگی به صداوسیما واگذار شد و ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس شورای انقلاب فرهنگی چنین 

اقدامی را رقم زد که چند سال جای منازعه بوده است.

ودگاه بین المللی امام خمینی، اصل است ۹۰ درصد اشیاء تاریخی توقیفی در فر

پایان نمایش 
خانگی، با 

چراغ سبز 
رییس دولت، 

نمایش خانگی 
هم دست 

صداوسیما 
افتاد و این 

یعنی سونامی 
ممنوع الکاری 

هنرمندان و 
پایان سرگرمی 

های مردم

جمعی از هنرمندان تئاتر کمتر از دو ماه بعد از درگذشت رضا حداد، در 
سالروز تولد این کارگردان به یاد او گرد هم آمدند، به یادش شعر خواندند و 

از او به عنوان مردی یاد کردند که غیر ممکن ها را ممکن می کرد.
به گزارش ایسنا، در این برنامه که شامگاه اول تیرماه در تالار استاد جلیل 
شهناز خانه هنرمندان ایران برپا شد، هنرمندانی چون آتیلا پسیانی، محمد 
چرم شیر، کیومرث مرادی، اکبر زنجان پور، قطب الدین صادقی و ... درباره 

این کارگردان سخن گفتند.
در آغاز برنامه که به کوشش انجمن صنفی کارگردانان تئاتر و با اجرای 
نیما کرمی برگزار شد، با پخش تصاویری از رضا حداد، کارنامه هنری او 
مرور شد. این تصاویر با صدای رضا حداد همراه بود که ظاهرا پیام تبریکی 
را به مناسبت سال نو برای دوستان خود فرستاده و در آن آرزوی حال خوب 

کرده بود.
در ادامه شهرام گیل آبادی، رییس انجمن صنفی کارگردانان در سخنانی، 
این برنامه را هشتمین نشست عصر کارگردان نامید و ابراز تاسف کرد که 

این نشست در نبود حداد برگزار می شود.
اولین سخنران برنامه، مازیار حبیبی نیا بود؛ یکی از دوستان رضا حداد که 

سال ها پیش با مشارکت یکدیگر شرکتی را  راه اندازی کرده اند.
او که در نمایش های رضا حداد به عنوان مشاور این کارگردان حضور 
داشته است، از جنون دیوانه وار حداد به تئاتر گفت و افزود: رضا از کلمه 
خوشش نمی آمد و دنبال روایت های مرسوم نمایشی نبود. او ساختارشکن و 
عاشق موسیقی و تصویر بود و برای ساخت نمایش هایش همیشه موسیقی 

گوش می کردیم و از دل موسیقی به تصویر می رسیدیم. برای او تکنولوژی 
یک وسیله سرگرمی در جهت تئاتر بود. او گاه کابوس های خود را به نمایش 
تبدیل می کرد و نمایش هایش به هنرهای مفهومی نزدیک می شد و به 

همین دلیل همکاری با او به عنوان مشاور، سخت، ولی جذاب بود.
سپس آرش دادگر، دیگر کارگردان تئاتر و عضو هیات مدیره کانون که 
دهه ۷۰ در دانشکده هنر و معماری با حداد هم دانشکده ای بوده و جزو 
اولین همکاران او محسوب می شود، با یادآوری خاطرات دوران دانشکده از 
سختی های کار تئاتر در دهه ۷۰ سخن گفت، از اینکه رضا حداد برای اجرای 
یک کار دانشجویی ناچار شده کتاب ارزشمند و نایاب خود را بفروشد تا پول 

چای و قند اعضای گروه را تامین کند. 
او حداد را بسیار جسور خواند که ناممکن ها را ممکن کرده است.

دادگر افزود: در آن دوره اجرای یک کار دانشجویی با حضور ۳۰ دانشجو 
خیلی جسورانه بود و رضا حداد چنین کرد. در آن دورره من در بسیاری از 
نمایش های او نقش اصلی را داشتم . کار کردن با او بسیار سخت بود ولی 
نتیجه همیشه لذت بخش می شد. او بسیار ایده آلیست و همیشه دنبال 
کارهای بزرگی در تئاتر بود. به همین دلیل مدتی از تئاتر فاصله گرفت و 
گفت زمانی به تئاتر برمی گردم که دغدغه مالی نداشته باشم و همین کار را 
هم انجام داد. حضور رضا حداد در تئاتر ما ضروری بود چون او با رویاهای 

بلندپروازانه خود، باعث پیشرفت این هنر شد.
این کارگردان با مرور دوره های مختلف فعالیت حداد در تئاتر و سیر تحول 
کارهای او افزود: یادمان نمی رود از کجا شروع کردیم تا به اینجا رسیدیم. ما 

از میدان امام حسین شروع کردیم تا به سالن های حرفه ای تئاتر رسیدیم.
سپس بخشی از موسیقی نمایش »آرون« که یکی از اولین نمایش های 
رضا حداد بوده، با نوازندگی رضا تاجبخش و خوانندگی قربان نجفی به 

صورت بداهه اجرا شد. 
در بخش دیگری از برنامه، کیومرث مرادی، کارگردان و مدرس تئاتر و 

از دوستان نزدیک حداد روی صحنه رفت و یادداشتی را درباره او خواند.
در ادامه تصاویری از حداد با صدای محمد چرم شیر، نمایشنامه نویسی 

که حداد بیشتر نمایش های خود را با متون او اجرا کرده بود، پخش شد.
چرم شیر در قالب یادداشتی به معرفی حداد پرداخت و از او به عنوان 
مردی یاد کرد که شبیه هیچ کس نیست، مردی که فقط با خودش رقابت 
می کرد، مردی که ناممکن ها را ممکن می کرد، مردی که خسته بود اما 
همیشه برای شروع پیشقدم می شد. مردی که غم داشت اما از آن سخن 

نگفت. با معرفت بود اما گاهی هم بدی دید و ...
پس از پخش این تصاویر، چرم شیر به عنوان دیگر سخنران برنامه روی 
صحنه رفت اما به جای صحبت کردن، قطعه شعری را خواند که در نمایش 
»کشتن کفتر چاهی« کار مشترک خودش و رضا حداد استفاده شده بود. 
بعد از پخش تصاویری از حمید سمندریان و عزت الله انتظامی که نکاتی 
را درباره یکی از نمایش های حداد بیان کرده بودند،  قطب الدین صادقی، 
کارگردان و مدرس تئاتر به عنوان سخنران بعدی برنامه، با یادآوری یکی 
از نمایش های حداد که در دهه ۷۰ که درباره تختی اجرا شده بود، نگاه 

اجتماعی حداد را در این نمایش ارزشمند دانست.

تولد اشک آور رضا حداد با آتیلا پسیانی، محمد چرم شیر، اکبر زنجان پور و ...


